

80th ANNIVERSARY OF RAMZI KALIMOVICH VALEEV, A PROMINENT SCHOLAR AND REPRESENTATIVE OF HIGHER EDUCATION

Rafail Valievich Shaydullin,

Kazan Federal University,

18 Kremlyovskaya Str., Kazan, 420008, Russian Federation.

srv60@yandex.ru.



VALEEV RAMZI KALIMOVICH (1937), a historian and public figure, is Doctor of History (1990), Professor (1992), Honored Scientist of the Republic of Tatarstan (1994), Honored Professor of Kazan State University (2007) and a laureate of the State Prize of the Republic of Tatarstan in the area of science and technology (2011). From 1963 to 1965 he worked at the Kazan Aviation Institute, and since 1968 he has been a member of Kazan University faculty: in 1995–2003 he was dean of the Faculty of History and since 1991, he has worked as a professor in the Department of Contemporary Russian History.

His main works are devoted to the socio-political history of the Middle Volga region in the early twentieth century, the Tatar intelligentsia and Stalinist repressions of the 1930s in Tatarstan.

ВӘЛИЕВ РӘМЗИ КӘЛИМ УЛЫ (1937) – тарихчы һәм жәмәгать эшлеклесе, тарих фәннәре докторы (1990), профессор (1992), ТАССРның атказанган фән эшлеклесе (1994), Казан университетының атказанган профессоры (2007), ТР фән һәм техника өлкәсендәге Дәүләт премиясе лауреаты (2011). 1963–1965 елларда Казан авиация институтында, 1968 елдан – Казан университетында. 1991 елдан хәзерге заман ватан тарихы кафедрасы профессоры, тарих факультеты деканы (1995–2004).

Гыйльми хезмәтләре XX гасырның беренче чиреге Урта Идел буе ижтимагый-сәяси тарихы, милли зыялылар мәсьәләләренә, Татарстандагы 1930 елларда булган Сталин репрессияләренә багышланган.

ВАЛЕЕВ РАМЗИ КАЛИМОВИЧ (1937) – историк, общественный деятель, доктор исторических наук (1990), профессор (1992), заслуженный деятель науки РТ (1994), заслуженный профессор Казанского государственного университета (2007), лауреат Государственной премии Республики Татарстан в области науки и техники (2011). В 1963–1965 гг. работал в Казанском авиационном институте, с 1968 г. – в Казанском университете. С 1991 года профессор кафедры современной отечественной истории, одновременно в 1995–2004 г. был деканом исторического факультета.

Основные работы посвящены общественно-политической истории Среднего Поволжья первой четверти XX века, татарской интеллигенции, сталинским репрессиям 1930-х гг. в Татарстане.

Analyzing the processes and phenomena of the past 80th anniversary at the Faculty of History of Kazan Federal University, we come to a firm conclusion that scholars have made a huge contribution to the study of the history of Russia and Tatar-

stan. Undoubtedly, every ethno-political, ethno-cultural and socio-historical event of this period was of great importance for historical science, in which the creative potential of an outstanding group of historians was manifested. Each of them

laid the scientific foundation of historical science at Kazan Federal University, on the scientific and methodological basis of which a modern generation of historians and researchers of Russian universities are being educated. Ramzi Kalimovich Valeev is one of the brightest representatives of this pleiad of eminent scholars. His name is firmly and fairly associated with modern fundamental achievements of historical science of the Russian Federation, the Republic of Tatarstan and Kazan Federal University.

Ramzi Kalimovich Valeev was born on May 7, 1937 in the village of Karasham, Zelenodolsk district of the Republic of Tatarstan. He spent his childhood and youth working and studying, not only in the rural school, but also in the “universities of life”. Since his early childhood, he experienced the full burden of peasant work: he often had to work hard to have enough time to do a lot of housework before going to school. Despite the difficult years of the postwar period, he graduated from school with good grades. After the service in the Armed Forces of the Soviet Union he was enrolled at the Faculty of History and Philology of Kazan State University, after graduation of which in 1963 he was promoted to the secretary of the University Komsomol Committee. At the same time R. K. Valeev became a teaching assistant at the Department of Philosophy, in 7 years he became a senior teacher, and in 1975 he started to work as an assistant professor at the Department of History of the USSR, in 1992 he received full professorship at the Department of Contemporary Russian History at Kazan University. Today R. K. Valeev is one of the leading professors at the Department of Russian History of the Institute of International Relations, History and Oriental Studies of the University.

What is the phenomenon of the jubilee’s academic longevity? It is most likely to be explained by the fact that being young, Ramzi Kalimovich already demonstrated an important quality that has remained unchanged throughout his later life and research: he has been constantly extending his knowledge and studying. Whatever position R. K. Valeev had, he always aspired to thoroughly understand what he was doing and paid attention to details. While teaching, Ramzi Kalimovich wrote a large number of academic articles and a number of monographs. In 1990, he was already a recognized scholar and defended his doctoral thesis on the history of the nationwide crisis in Russia in 1917. Today, he is the author of about two dozen monographs and over 300 research papers. This constant

desire to upgrade his professional level became the basis of his flexible, mobile thinking, which enabled him to competently solve the most complex research and life problems.

R. K. Valeev’s diverse, fruitful and efficient academic and pedagogical activity in various positions did not go unnoticed by the Faculty administrators: in 1981 he was appointed the Deputy Dean at the Faculty of History; in 1995 and 1998, he was twice elected the Dean of the Faculty. It is impossible to become the head of one of the prestigious faculties of Kazan University incidentally, at the whim of an academic society, political or national moment.

The period, when R. K. Valeev was the Dean of the Faculty, was very complex and contradictory years: the dissolution of the USSR in 1991 resulted in the democratic transformations in the educational process that developed very hard, but were gradually gaining power. In Tatarstan there was an active process of revival of the indigenous peoples of the republic, formation of new political parties and social movements that affected the interests not only of representatives of the ruling elite of Russia and Tatarstan, but also of university structures – both ordinary teachers and officials of the higher educational system. The Faculty of History, whose members were people of different academic schools, ethno-political and ideological views, they represented social and ethnic diversity and were able of assessing the significance of events taking place in the country and the republic. It was a kind of “a bubbling cauldron of ideas”. There was a huge task set for the dean’s office of the faculty: not to turn it into a “discussion club of intriguers”, but to make it an effectively working educational and research division of the university. Not every leader was able to adequately perceive the current situation in the minds and actions of the broad masses of the learned community, to openly engage in a dialogue with numerous opponents of university structures. Some of them were disturbed by old stereotypes in the university scientific and educational process, someone simply ignored the radically changed situation at the university, many of them were not ready to accept the changed life and psychological mentality of people who wanted to live in a liberal-democratic administrative system. Being the Head of the Faculty of History, R. K. Valeev managed to amortize many negative phenomena in the structure entrusted to him and to direct the academic community in the right, positive direction. Both the academic and research process at the Faculty of History remained under

his democratic control, many professors and associate professors rightly saw him as a leader capable of working calmly and effectively under the changed conditions, and students consider him a kind and wise mentor.

This was due to the fact that R. K. Valeev as a leader was always ready for a dialogue: he never rejected even the most radical or ridiculous proposals, he could listen to his opponents, had a rare gift of conviction, was a brilliant polemicist, did not lose himself in the most difficult situations. He has one more quality: he brings the decisions to the logical conclusion. All this undoubtedly characterizes Ramzi Kalimovich as a creative personality and a wise leader. His great merit is also that the dean's office of the Faculty of History always came to consolidated decisions, working closely with the faculty staff, rectors and other university leaders, despite all the disagreements in its corridors. One can say with full confidence that R. K. Valeev stood at the origins of today's democracy, firmly established in the modern historical community of the Institute of International Relations, History and Oriental Studies of Kazan Federal University.

The Faculty of History underwent a positive change during the period when Ramzan Kalimovich was the dean. The new policy pursued by him significantly expanded the possibilities of the Faculty of History and its scientific ties with various universities of the country and some foreign universities, which also contributed to the solution of many scientific and methodological problems of historical science and the university educational process in the field of Humanities.

In addition, R. K. Valeev conducted a purposeful work to preserve and retrain academic staff, paid great attention to young teachers. Graduates of the faculty defended dozens of theses every year, the number of doctors of historical sciences gradually increased. And this was in conditions where there were many difficult problems related to housing conditions, wages, etc. It was during his period when the Faculty of History began to attract highly professional teaching staff from university graduates who revived the academic and teaching work not only at the faculty, but throughout the university, in the changed socio-political condi-

tions. Effective work of many teachers immediately attracted attention. It became obvious to everyone that a new academic and teaching shift had appeared, having considerable scientific potential. In a short period of time, when Ramzi Kalimovich was the Dean, the faculty he headed became one of the most efficiently operating units at Kazan State University.

R. K. Valeev brought up a whole galaxy of young and promising scholars at the Faculty of History. He never forgot about young researchers: he always tried to help with advice or a kind word; he was able to support and inspire confidence in one's abilities and capabilities at the right time. Ramzi Kalimovich has supervised the research of young historians. For a quarter of a century, he has trained 2 Doctors of Historical Sciences (R. V. Shaydullin, I. A. Chukanov), more than 10 Candidates of Historical Sciences (A. M. Valeev, A. I. Dindarov, L. M. Zabbarova, G. R. Karimova, L. O. Sulima, O. N. Tikhonov, G. A. Fattakhova and others). His students work in various higher educational institutions and branch scientific and research institutes of the Republic of Tatarstan, the Republic of Mari El, the Ulyanovsk region, and others.

R. K. Valeev has reached a lot in historical science: he has been awarded honorary titles and prizes: Honoured Scientist of the Republic of Tatarstan in 1994, Honoured Worker of the Higher School of the Russian Federation in 2006, Honoured Professor of Kazan State University in 2007; he was also awarded the State Prize of the Republic of Tatarstan in the field of science and technology in 2011. Throughout his whole thorny way in academia, he has presented us with a unique example of how to achieve goals: respecting people's human dignity, demonstrating empathy and helping them. It should be noted that the example of such respect for people and their own wonderful and long-suffering land is not only a rare, but also a truly rare gift. Ramzi Kalimovich is a beautiful image of the Tatar people, which evokes in memory the treasured, tormenting soul and heart-rending music of Tatar folk songs, those mother's songs that he loves with his heart and soul.

ВКЛАД ВАЛЕЕВА РАМЗИ КАЛИМОВИЧА В РАЗВИТИЕ ИСТОРИЧЕСКОГО ОБРАЗОВАНИЯ В РТ

Рафаиль Валеевич Шайдуллин,
Казанский федеральный университет,
Россия, 420008, г. Казань, ул. Кремлевская, д. 18,
srv60@yandex.ru.

Анализируя процессы и явления ушедшего 80-летия на историческом факультете Казанского федерального университета, приходишь к однозначному выводу о том, что ученые внесли огромный вклад в изучение истории России и Татарстана. Безусловно, каждое этнополитическое, этнокультурное и социально-историческое событие этого периода имело огромное значение для исторической науки, где проявлялся творческий потенциал выдающейся плеяды историков. Они все без исключения цементировали фундамент исторической науки в Казанском федеральном университете, на научно-методологической основе которой воспитывается современное поколение историков-исследователей российских вузов. Одним из ярких представителей этой плеяды является Рамзи Калимович Валеев. Его имя прочно и справедливо ассоциируется с современными фундаментальными достижениями исторической науки Российской Федерации, Республики Татарстан и Казанского федерального университета.

Рамзи Калимович Валеев родился 7 мая 1937 г. в д. Карашам Зеленодольского района Республики Татарстан. Его детство и юность прошли в постоянном труде и учебе, причем не только в сельской школе, но и в «университетах жизни». С раннего детства он испытал всю тяжесть крестьянского труда: ему приходилось много работать по домашнему хозяйству, чтобы успеть до начала занятий в школе. Несмотря на тяжелые годы послевоенного времени, школу окончил с хорошими оценками, после прохождения срочной службы в рядах Советской армии поступил на историко-филологический факультет Казанского государственного университета, по окончании которого в 1963 г. его выдвинули на комсомольскую работу в качестве секретаря комитета ВЛКСМ университета. Одновременно Р. К. Валеев становится ассистентом кафедры философии, спустя 7 лет – старшим преподавателем, в 1975 г. – доцентом кафедры истории СССР, в 1992 г. – профессором кафедры современной отечественной истории исторического факультета Казанского уни-

верситета. Сегодня Р. К. Валеев – один из ведущих профессоров кафедры отечественной истории Института международных отношений, истории и востоковедения университета.

В чем феномен научного долголетия юбиляра? Скорее всего, в том, что Рамзи Калимович уже в молодые годы проявил одно важное свое качество, которое оставалось неизменным на протяжении всей его дальнейшей жизни и научной деятельности: он постоянно и целенаправленно совершенствовал свои знания. Не каждый выпускник вуза способен на это. На какой бы должности Р. К. Валеев ни работал, он всегда стремился в полном объеме, досконально и детально разобраться в том, чем он занимается. Без отрыва от учебного процесса Рамзи Калимович написал большое количество научных статей и ряд монографий и, уже будучи признанным научным деятелем, защитил в 1990 г. докторскую диссертацию по истории общенационального кризиса в России в 1917 г. На сегодняшний день он является автором около двух десятков монографий и свыше 300 научных и научно-популярных статей. Это постоянное стремление повышать свой профессиональный уровень и стало основой его гибкого, мобильного мышления, позволившего ему масштабно и компетентно решать самые сложные научные и жизненные проблемы.

Разносторонняя, плодотворная и эффективная научно-педагогическая деятельность Р. К. Валева на самых различных ученых должностях не осталась незамеченной руководством факультета: в 1981 г. он назначается заместителем декана исторического факультета, в 1995, 1998 гг. дважды избирается деканом этого факультета. Руководителем одного из престижных факультетов Казанского университета невозможно стать случайно, по капризу ученого мира, политического или национального момента.

Период, когда Р. К. Валеев был деканом факультета, совпал с очень сложными и противоречивыми годами: демократические преобразования в учебном процессе, получившие развитие после распада СССР в 1991 г., развивались

очень тяжело, но постепенно набирали силу. В Татарстане шел активный процесс национального возрождения коренных народов республики, образования новых политических партий и общественных движений, затрагивающих интересы не только представителей правящей верхушки России и Татарстана, но и вузовских структур – как рядовых преподавателей, так и должностных лиц вузовской образовательной системы. Исторический факультет, членами которого были люди самых различных научных, этнополитических и идеологических взглядов, объективно отражал всю полноту общественных, социальных, национальных явлений и событий, происходивших в стране и республике, представлял собой своеобразный «бурлящий котел идей». Перед деканатом факультета стояла огромная задача: не превратить его в «дискуссионный клуб интриганов», а сделать эффективно работающим учебным и научным подразделением университета. Не каждый руководитель был способен тогда адекватно воспринять сложившуюся ситуацию, пойти на открытый диалог с многочисленными оппонентами вузовских структур. Кому-то мешали старые стереотипы в вузовском научном и учебном процессе, кто-то просто игнорировал кардинально изменившуюся ситуацию в университете, многие из них были не готовы к восприятию изменившегося жизненно-психологического менталитета людей, пожелавших жить в условиях либерально-демократической административной системы. Р. К. Валеев, находясь во главе исторического факультета, сумел значительно амортизировать многие негативные явления во вверенной ему структуре и направить ученое сообщество в нужное, позитивное русло. И учебный, и научно-исследовательский процесс на историческом факультете оставался под его демократическим контролем, многие профессора и доценты справедливо видели в нем руководителя, способного спокойно и эффективно работать в изменившихся условиях, а студенты – доброго и мудрого наставника.

Это удалось благодаря тому, что Р. К. Валеев как руководитель всегда был готов к диалогу: он никогда не отвергал даже самые радикальные или нелепые предложения, умел выслушать своих оппонентов, обладал редким даром убеждения, являлся блестящим полемистом, не терялся в самых сложных ситуациях. У него есть еще одно качество: принятые решения он настойчиво, а порой и жестко доводит до логического конца. Все это, несомненно, ха-

рактеризует Рамзи Калимовича как творческую личность и мудрого руководителя. Его огромной заслугой является то, что деканат исторического факультета, несмотря на все разногласия в его коридорах, всегда приходил к консолидированным решениям, работая в тесной связке с профессорско-преподавательским составом факультета, ректорами и другими руководителями университета. Можно с полной уверенностью говорить, что Р. К. Валеев стоял у истоков сегодняшней демократии, прочно воцарившейся в современном историческом сообществе Института международных отношений, истории и востоковедения Казанского федерального университета.

Именно в период, когда деканом являлся Рамзи Калимович, исторический факультет претерпел позитивные перемены. Новая политика, проводимая им, значительно расширила возможности исторического факультета и его научные связи с разными вузами страны и некоторыми зарубежными университетами, что также способствовало решению многих научных и научно-методологических проблем исторической науки и вузовского образовательного процесса в области гуманитарных знаний.

Кроме того, Р. К. Валеевым велась целенаправленная работа по сохранению и переподготовке научных кадров, уделялось огромное внимание молодым преподавателям. Выпускниками факультета ежегодно защищались десятки кандидатских диссертаций, постепенно росло количество докторов исторических наук. И это в условиях, когда было много сложных проблем, связанных с жилищными условиями, зарплатой и т. п. Именно при нем на исторический факультет стали привлекаться высокопрофессиональные преподавательские кадры из выпускников университета, которые в изменившихся общественно-политических условиях значительно оживили научно-преподавательскую работу не только на факультете, но и во всем университете. Эффективная работа многих преподавателей сразу же обратила на себя внимание. Стало для всех очевидным, что появилась новая научно-преподавательская смена, обладающая значительным научным потенциалом. За короткий срок, когда Рамзи Калимович был деканом, руководимый им факультет стал одним из самых эффективно работающих подразделений в Казанском государственном университете.

На историческом факультете Р. К. Валеевым была воспитана целая плеяда молодых и

перспективных ученых. Он никогда не забывал о молодых научных кадрах: всегда старался помочь советом или добрым словом, умел в нужную минуту поддержать и вселить уверенность в своих силах и возможностях. Рамзи Калимович активно занимался и занимается подготовкой научных кадров – историков-исследователей. За четверть века им подготовлено 2 доктора (Р. В. Шайдуллин, И. А. Чуканов), свыше 10 кандидатов (А. М. Валеев, А. И. Диндаров, Л. М. Заббарова, Г. Р. Каримова, Л. О. Сулима, О. Н. Тихонов, Г. А. Фаттахова и др.) исторических наук. Его ученики работают в различных высших учебных заведениях и отраслевых научно-исследовательских институтах Республики Татарстан, Республики Марий Эл, Ульяновской области и др.

Р. К. Валеев был удостоен почетных званий и премий: Заслуженный деятель науки Республики Татарстан в 1994 г., Заслуженный работник высшей школы Российской Федерации в

2006 г., Заслуженный профессор Казанского государственного университета в 2007 г.; также был удостоен Государственной премии Республики Татарстан в области науки и техники в 2011 г. На протяжении всего тернистого и далеко еще не заверщенного пути на научном и преподавательском поприще он преподнес нам уникальный пример того, как можно достичь поставленных целей, не разбрасываясь попросту людьми, а напротив, уважая их человеческое достоинство, сострада и помогая им. Следует заметить, что пример такого уважения к людям и своей родной чудесной и многострадальной земле – не только редчайший, но и поистине редкостный дар. Рамзи Калимович – прекрасный и чистый образ татарского народа, вызывающий в памяти заветные, томящие душу и щемящие сердце татарские народные песни, те материнские песни, которые он любит душой и сердцем.